
اقتصاد 4a r m a n m e l i . i rسال هفتم
 شماره   1918

اخبار

بــــازار سرمایه

چهارشنبه 
1403 .06 .21

7 ربیع الاول     1446/    11 سپتامبر  2024

کستان از واردات گاز   پا
از ایران بی نیاز می شود؟

کستان در کنار غرامت  این روزها خبر کشف میدان گازی پا
کستان خبرساز شده و این سوال پیش آمده  خواهی ایران از پا
کستان با کشف میدان نفتی، پروژه مشترک خود با ایران  که پا
کستان به عنوان  ، پا گزارش مهر !به  را ادامه می دهد یا خیر
کشوری که بحران انرژی دارد شناخته می شود و بر اساس آمار 
و ارقام موجود نزدیک به سه چهارم انرژی خود را وارد می کند، 
اما روزهای گذشته خبری مبنی بر کشف ذخایر بزرگ نفت و 
کتشاف یک مقام  کستان منتشر شد و در توضیح این ا گاز در پا
کستان گفت؛ در صورت بهره برداری فوری از آن  ارشد امنیتی پا
کستان تغییر خواهد یافت. این مقام ارشد امنیتی  سرنوشت پا
گفته می شود از یافته های متخصصان انرژی  که  کستانی  پا
اسلام آباد در خصوص وجود ذخایر بزرگ نفت و گاز در آب های 
این کشور مطلع است، اعلام کرد که روند پیچیده بررسی و امکان 
کستان با یک کشور دوست پس از سه سال به پایان  سنجی پا
رسید و یافته های نهایی حکایت از وجود این ذخایر بزرگ در 
کستان دارد.  در این گزارش آمده است که  آب های سرزمینی پا
کی از آن است که این کشف چهارمین ذخایر  برخی برآوردها حا
گاز در جهان است.  محمد عارف، عضو سابق  بزرگ نفت و 
کستان طی اظهارنظری  سازمان تنظیم مقررات نفت و گاز پا
در خصوص کشف ذخایر احتمالی نفت در این کشور گفت: با 
وجود اینکه باید خوشبین باشیم ولی اطمینان ۱۰۰ درصدی 
وجود ندارد که ذخایر مطابق با انتظارات کشور کشف شده 
باشد. همچنین اینکه حجم این ذخایر برای تأمین انرژی مورد 
کستان کافی است یا خیر؟ بستگی به اندازه و میزان بازیابی  نیاز پا
گر این یک ذخایر گازی باشد، می تواند جایگزین  تولید دارد. ا
گر این ذخایر نفتی است، می توان  واردات ال. ان. جی شود و ا
کستان  نفت وارداتی را جایگزین کرد. به گفته این مقام سابق پا
کتشاف به تنهایی نیازمند سرمایه گذاری هنگفتی در حدود  ا
پنج میلیارد دلار است و استخراج ذخایر از یک مکان فراساحلی 
ممکن است چهار تا پنج سال طول بکشد.  کشف ذخایر گازی 
کستان برای دستیابی به گاز در حالی اتفاق افتاده که  و تلاش پا
قرار بر آن بود که تا سال ۲۰۱۴ خط لوله صلح را احداث و صادرات 
گاز از ایران را داشته باشد البته این پروژه به دلیل تحریم های 
آمریکا علیه ایران با ۱۰ سال تأخیر مواجه شده است. قراردادی 
۲۵ ساله برای برای ساخت خط لوله ای که از مرز ایران تا نواب 
کره قرار گرفت. این  شاه به فاصله ۷۸۱ کیلومتر می رود، مورد مذا
کستان و  خط لوله قرار بود ۶۶۵ کیلومتر از استان بلوچستان پا
۱۱۵ کیلومتر از استان سند عبور کند. این خط لوله بیش از ۱۱۰۰ 
کستان  کیلومتر در ایران از میدان گازی پارس تا منطقه مرزی پا
کستان یک  ک پا در بلوچستان کشیده شده است و هنوز در خا
کستان با وجود نیاز به گاز  کیلومتر هم کشیده نشده است.  پا
طبیعی به علت کمبود انرژی از زمان شروع این پروژه، مشکلات 
متعددی داشته است که تکمیل آن را به تعویق انداخته است. 
اما ایران سهم خود از ساخت این خط لوله را تکمیل کرده است.  
کستان باید تا ۲۰۲۴ بخشی را که از قلمروی آن می گذرد، تکمیل  پا
گر موفق به این کار نشود، ۱۸ میلیارد دلار غرامت به ایران  کند و ا
کستان اعلام کرد این  بپردازد.  سال گذشته وزارت امور خارجه پا
مشکلات را با شرکای مربوط به این پروژه یعنی ایران و آمریکا 
مطرح کرده است. این اظهارات باعث عکس العمل رئیس کمیته 
کستان شد.  نور اعلم خان، رئیس این  حساب های عمومی در پا
گر آمریکا اجرای این پروژه خط لوله گاز توسط  کمیته گفته بود: »ا
کستان را تأیید نمی کند، باید جریمه آن را بپردازد.  ایران و پا
آمریکا باید استانداردهای دوگانه را کنار بگذارد. آمریکا با هند 
کستان را  برای تأمین نیازهای انرژی آن مماشات می کند اما پا
به همین دلیل مجازات می کند.« سال گذشته به دنبال عدم 
پیشرفت این پروژه ۲۵ ساله تهران به اسلام آباد هشدار داد که 
گر بخشی از پروژه خود را تا مارس ۲۰۲۴ به پایان نرساند، موضوع  ا
را برای ثبت شکایت و گرفتن خسارت به یک دادگاه بین المللی 
خواهد برد. ایران اعلام کرده که به دلیل عدم تمایل اسلام آباد 
کستان قرار دارد، ۱۸  ک پا در تکمیل بخشی از این پروژه که در خا
میلیارد دلار ضرر کرده است.  پس از اینکه ایران اعلام کرد ممکن 
کستان  است این پرونده را به دیوان بین المللی داوری ببرد، پا
به سرعت برای کاهش احتمال ضرر و زیان خود وارد عمل شد 
و تصمیماتی گرفت که قبلاً از آن اجتناب کرده بود.  البته با سفر 
رئیس جمهور سابق به اسلام آباد جواد اوجی وزیر نفت وقت از 
کستانی ها به تزریق گاز به خط لوله آی پی خبر داد و  اشتیاق پا
کستان برای تسریع در این کار در حال تنظیم قرارداد  گفت: پا
با شرکت های مختلف است.  اوجی گفته بود با اقدام هایی که 
انجام خواهد شد، امیدواریم طبق قرارداد بین المللی که بین 
کستان امضا شده است، در دوران فعالیت دولت  ایران و پا
کستان باشیم.  اما این اتفاق  سیزدهم شاهد صادرات گاز به پا
کستانی خبر  نه تنها میسر نشد بلکه طی روزهای اخیر مقامات پا
کستانی ها عزم شکایت و  داده اند که ایران به دلیل بد عهدی پا
کستانی ها برای تکمیل این  دریافت غرامت کرده اند، چرا که پا
پروژه کاری از پیش نبرده اند.   بر اساس این گزارش تحریم های 
آمریکا علیه ایران و فشار واشنگتن بر اسلام آباد یکی از دلایل 
اصلی تأخیر در تکمیل این خط لوله اعلام شده است. گازی که 
کستان از طریق این خط لوله از ایران وارد کند، برای  قرار است پا
کستانی ها  امنیت انرژی این کشور ضروری است. حالا باید دید پا
با کشف میدان عظیم گازی به پرداخت جریمه تن می دهند و یا 
آنکه به دنبال راهی برای جلوگیری از پرداخت غرامت و ادامه دار 

کردن این پروژه قدیمی می روند. 

تلنگر

 صیدی، رئیس سازمان 
بورس و اوراق بهادار شد

اعضای  کثریت  ا رای  با  صیدی  حجت اله 
شورای عالی بورس، به عنوان عضو هیات مدیره 
و چهاردهمین رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار معرفی شد.  اعضای شورای عالی بورس، 
، به حجت اله  در نشست فوق العاده ظهر دیروز
صیدی، به عنوان عضو هیات مدیره و رئیس 
جدید سازمان بورس و اوراق بهادار رای اعتماد 
دادند. صیدی، دانش آموخته رشته حسابداری 
در دانشگاه علامه طباطبایی است.  رئیس 
، هر سه  جدید سازمان بورس و اوراق بهادار
مدرک دکتری، کارشناسی ارشد و کارشناسی 
خود را در رشته حسابداری از دانشگاه علامه 
طباطبایی دریافت کرده است و از سوابق اجرایی 
وی می توان به عضویت در هیات مدیره بانک 
صادرات ایران و معاون بین الملل، مدیر عامل 
قائم مقام  خوارزمی،  سرمایه گذاری  شرکت 
 ، غدیر سرمایه گذاری  شرکت  مدیرعامل 
نایب رئیس هیأت مدیره شرکت ایران خودرو، 
سرپرست حسابرسی در مؤسسه حسابرسی 
بنیاد مستضعفان و مدیرعامل بانک صادرات 
ایران اشاره کرد.  وی همچنین دارای مدارک 
حرفه ای Business Accountant و CIMA از 

انجمن حسابداران خبره انگلستان است. 

 آغاز پروازهای حج عمره
 از ۲۸ شهریور

مدیرعامل هواپیمایی جمهوری اسلامی 
ایران از آغاز پروازهای حج عمره خبر داد و 
گفت: عملیات اعزام حدود ۱۷۰ هزار زائر از 
۱۶ فرودگاه کشور از ۲۸ شهریور ۱۴۰۳ خواهد 
شد و تا اوایل فروردین ۱۴۰۴ ادامه دارد.  
شمس الدین فرزادی پور با بیان اینکه اولین 
پرواز زائران حج عمره از استان تهران به 
فرودگاه مدینه انجام می شود، اظهار کرد: 
این گروه در روز ۲۸ شهریور ماه ۱۴۰۳ با پرواز 
هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران »هما« 
از فرودگاه حضرت امام )ره( به فرودگاه مدینه 
منوره عزیمت می کنند.  وی در مورد تعداد 
گفت:  عملیات  این  پروازی  ایستگاه های 
عمره گزاران از ۱۶ فرودگاه کشور به عربستان 
می روند و طبق برنامه پیش بینی شده، عمره 
 ، گزاران از ایستگاه های پروازی تهران، تبریز
ارومیه، مشهد، اصفهان، یزد، گرگان، اردبیل، 
 ، ، اهواز ، بوشهر کرمان، بندرعباس، شیراز
زاهدان، ساری و بیرجند اعزام می شوند.  
به گفته مدیر عامل »هما«، عملیات اعزام 
کشور  فرودگاه   ۱۶ از  زائر  هزار   ۱۷۰ حدود 
از ۲۸ شهریور ۱۴۰۳ شروع شده و تا اوایل 
فروردین ۱۴۰۴ ادامه دارد.  فرزادی پور در 
ادامه یادآور شد: با هماهنگی های انجام 
شده بین سازمان حج و زیارت دو کشور ایران 
و عربستان، مرحله دوم اعزام عمره گزاران در 
سال جاری نیز توسط هواپیمایی جمهوری 
اسلامی ایران »هما« از ۲۸ شهریور ماه ۱۴۰۳ 

آغاز می شود. 

بورس روی خط نوسان
در شرایطی که بازار سرمایه روز گذشته و 
پس از دو روز افت با رشد مواجه شده بود 
دیروز مجدداً قرمز پوش شد و شاخص کل 
با کاهش ۷۷۴۸ واحد به رقم دو میلیون و ۸۸ 
هزار واحد رسید. بازار سرمایه در بیستمین 
کاهش داشت.  روز از آخرین ماه تابستان 
روز سه شنبه شاخص کل بورس اوراق بهادار 
کرد و در عدد دو  تهران ۷۷۴۸ واحد افت 
میلیون و ۸۸ هزار و ۳۰۱ واحد ایستاد. شاخص 
هم وزن اما با افزایش ۲۵۳۴ واحد به رقم ۶۶۸ 
هزار و ۶۹۱ واحد رسید. دیروز ۲۲۸ هزار فقره 
معامله به ارزش ۴۵۵۸ میلیارد تومان در بازار 
سهام انجام شد. فارس، فولاد و وغدیر به 
ترتیب از نمادهای تاثیرگذار بر شاخص بورس 
که هرسه منفی شدند. از نمادهای  بودند 
خگستر  فولاد،  به  می توان  نیز  کنش  پرترا
شاخص  سه شنبه  روز  کرد.  اشاره  ذوب  و 
فرابورس ایران نیز ۵۶ واحد افزایش داشت و 
به ۲۱ هزار و ۴۱۴ واحد رسید. تعداد معاملات 
دیروز فرابورس ۱۱۴ هزار فقره و ارزش آن ۲۱ 

هزار میلیارد تومان بود. 
گرس، خاور و تجلی به ترتیب بیش ترین  زا
اثر مثبت بر شاخص فرابورس ایجاد کردند. 
نمادهای  از  هم  شصدف  و  خنور   ، خاور
کنش بودند.  درپی حواشی مطرح شده  پرترا
درخصوص دریافت وام های قرض الحسنه 
میلیاردی از سوی رئیس و برخی اعضای 
هیات مدیره سازمان بورس، مجید عشقی 
ـ رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار روز 
رئیس  به  را  خود  کتبی  استعفای  گذشته 
شورای عالی بورس ارائه داد که با موافقت 
وزیر اقتصاد مواجه شد. دامنه نوسان بورس 
نیز روز ۱۷ شهریور از دو به سه درصد افزایش 
تا  )۱۴ مرداد ماه(  روز یک شنبه  از  یافت. 
نوسان  دامنه  ماه(  مرداد   ۱۷( چهارشنبه 
معاملات سهام به مثبت و منفی یک درصد و 
معاملات صندوق های سرمایه گذاری سهامی 
به مثبت و منفی دو درصد تغییر کرد و متعاقب 
آن دامنه نوسان معاملات بورس از روز شنبه 
)۲۷ مرداد( تا ۱۷ شهریور به مثبت و منفی دو 
درصد تغییر یافت. ۱۷ شهریور هم این عدد به 

مثبت و منفی سه درصد افزایش یافت. 

کشی  : اعلام نتایج قرعه  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور
گذاری و فروش خودرو در ایران  خودرو که یکی از روش های وا
است، بیش از آنکه کمکی به سامان یافتن این بازار و متعادل 
سازی قیمت خودرو باشد، باعث ایجاد بازار سیاه و فروش 
حواله های خودرو در بازار با قیمت بیشتر می شود. کارشناسان 
معتقدند؛ تغییر در روش فروش خودرو و رانت های حاصل 
کدام سو می رود و مشخص نیست  از آن معلوم نیست به 

پیامدهای حاصل از این روش به کجا می انجامد. 
به گزارش »آرمان ملی«، قرعه کشی خودرو که به عنوان یکی 
گذاری و فروش خودرو در ایران به کار گرفته  از روش های وا
می شود، به جای اینکه به بهبود شرایط بازار خودرو و تعدیل 
کند، چالش ها و معضلات جدیدی ایجاد  کمک  قیمت ها 
کرده است. عرضه نامتناسب با تقاضا در بازار همواره باعث 
ایجاد فضایی نامتوازن در بازار خودرو شده که منجر به ایجاد 
تقاضای کاذب در این بازار پرنوسان می شود و البته کاهش 
ارزش پول و تورم فزاینده نیز به این هیجان کاذب بیش از پیش 
دامن می زند و در نتیجه آن به افزایش قیمت حواله ها و بهره 
برداری از رانت هایی می شود که حکایت از نبود شفافیت در 

بازار خرید و فروش خودرو دارد. 

ایجادبازارسیاهبرایحوالهها
فریبرز هدایتی، کارشناس خودرو در این باره به »آرمان ملی« 
گفت: با توجه به اینکه تعداد زیادی از افراد در قرعه کشی خودرو 
ثبت نام می کنند و تعداد محدودی خودرو عرضه می شود، 
 ، افرادی که برنده می شوند، به دلیل افزایش تقاضا در بازار
می توانند حواله های خود را با قیمتی بسیار بالاتر بفروشند. 
این موضوع منجر به ایجاد یک بازار سیاه می شود که نه تنها 
تعادل قیمتی را برهم می زند بلکه باعث افزایش بی اعتمادی 
معمولاً  می شود.  خودرو  فروش  سازوکارهای  به  عمومی 
کنترل  در روش قرعه کشی به دلیل شفافیت پایین و عدم 
کامل، زمینه ای برای ایجاد رانت و سوءاستفاده می شود، 
به گونه ای که افرادی که به واسطه های خاص یا اطلاعات 
پنهان دسترسی دارند، می توانند از این شرایط استفاده 
کنند تا حواله های خودرو را به دست آورده و با قیمت بالاتری 

بفروشند. 

عدمتعادلعرضهوتقاضا
وی افزود: یکی از اصلی ترین مشکلات بازار خودرو در ایران، 
عدم تعادل میان عرضه و تقاضاست، تولید خودرو در کشور 
به دلیل محدودیت های مختلف از جمله تحریم ها و کمبود 
مواد اولیه، کاهش یافته، این در حالی است که تقاضا برای 
خودرو به شدت افزایش یافته است. قرعه کشی نمی تواند این 
عدم تعادل را برطرف کند و صرفاً به عنوان یک مسکن موقتی 
که در قرعه کشی خودرو  عمل می کند. بسیاری از افرادی 
شرکت می کنند و موفق به دریافت خودرو نمی شوند، احساس 
ناامیدی و نارضایتی می کنند. این نارضایتی عمومی می تواند 
به کاهش اعتماد به سیستم های مدیریتی و سیاست های 

اقتصادی کشور منجر شود. 

راهکارهایپیشنهادیبرایبهبودبازارخودرو
او درباره راه حل سامان دادن به بازار خودرو و پاسخ به نیاز 
متقاضی گفت: یکی از راه حل های اصلی برای حل مشکلات 
بازار خودرو، افزایش تولید خودروهای داخلی است. این 
امر نیازمند سرمایه گذاری بیشتر در صنعت خودروسازی، 
افزایش بهره وری و رفع موانع تولید است. در این راستا، 
بهبود تکنولوژی های تولید و افزایش کیفیت محصولات نیز 
می تواند به افزایش تقاضا برای خودروهای داخلی کمک کند. 

هدایتی همچنین آزادسازی واردات خودرو را از راهکارهای 
متعادل ساختن بازار خودرو ذکر و بیان کرد: واردات خودرو 
کاهش قیمت ها و   ، می تواند باعث افزایش رقابت در بازار
ایجاد تعادل در عرضه و تقاضا شود، البته این راهکار نیازمند 
مدیریت دقیق و تعیین تعرفه های معقول است تا به صنعت 
خودروسازی داخلی نیز آسیبی وارد نشود. این کارشناس 
گذاری خودرو و نظارت  توضیح داد: شفاف سازی فرآیند وا
دقیق بر قرعه کشی ها می تواند به کاهش رانت کمک کند. 
استفاده از تکنولوژی های جدید و افزایش شفافیت در مراحل 
گذاری  مختلف فرآیند فروش، از جمله ثبت نام، قرعه کشی و وا
خودروها، می تواند اعتماد عمومی را بهبود بخشد. علاوه بر 
این تعیین قیمت خودرو بر اساس هزینه های واقعی تولید و 
بازار آزاد می تواند به کاهش نوسانات قیمتی کمک کند. در 
، قیمت گذاری دستوری باعث ایجاد شکاف میان  حال حاضر
لان و  قیمت کارخانه و بازار شده است که این امر به نفع دلا
واسطه هاست. تعیین قیمت واقعی می تواند به تعدیل بازار 
کمک کند و از ایجاد رانت جلوگیری کند. در نهایت باید اذعان 
گرچه به عنوان یک راهکار کوتاه مدت  کرد؛ قرعه کشی خودرو ا
برای مدیریت تقاضای بالا در بازار خودرو ارائه شده است، اما 
مشکلات و معضلات فراوانی را به دنبال داشته است. از ایجاد 
گرفته تا شکل گیری رانت ها و افزایش نارضایتی  بازار سیاه 
کارآمدی این روش در بلندمدت  عمومی، همگی نشان از نا

دارند. 
راهکارهایی همچون افزایش تولید، آزادسازی واردات، 
شفاف سازی سازوکارهای فروش و تعیین قیمت واقعی خودرو، 
می توانند به بهبود وضعیت بازار خودرو در ایران کمک کنند و 
از ایجاد ناهنجاری های اقتصادی و اجتماعی جلوگیری کنند. 

کیست؟ ذینفعاینبازار
ک در این  کاوه درخشانی، مدیر گروه اقتصاد دانشگاه ارا
باره بیان کرد: این بازار ابتدا نیازمند یک تقسیم بندی است 
به طوری که ذینفعان هر سیاستی در این بازار باید مشخص 
شوند، معمولا یک طرف تولیدکننده و یک طرف مصرف کننده 
قرار دارد، اما خصوصیت بازار خودرو در اقتصاد ایران به نحوی 
است که در واقع بخشی از آن وابسته به دولت است و عملا 
اتفاقی که رخ می دهد این است که مدیران عامل خودروسازان 
بزرگ به صورت مستقیم توسط وزیر صمت یا هیأت دولت 
تعیین می شوند بنابراین در کنار بخش تولید و مصرف کننده، 

سیاست گذارنیز به عنوان ذینفع مطرح است. وی با طرح این 
سوال که چه کسی در این بین سود می برد؟ ادامه داد: برای در 
نظر گرفتن سیاستی در این حوزه ابتدا باید کسانی که در این 
کنش آنها را نسبت به  بین ذینفع هستند را مشخص کنیم تا وا
سیاست ها دریابیم. درخشانی تصریح کرد: تولیدکنندگان به 
، هرقدر قدرت رقابت محدودتر  عنوان انحصارگران این بازار
باشد و دامنه انتخاب مصرف کنندگان محدود شود، سود 
بیشتری می برند و تعیین این دامنه انتخاب نیز به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم توسط سیاستگذار صورت می گیرد 
به این معنی که سیاستگذار و خودروساز یک استراتژی را به 
کار می برند که متاسفانه در نهایت مصرف کننده از آن متضرر 
می شود. درخشانی اضافه کرد: شاید در بسیاری از مواقع، 
سیاستگذاران ترکیبات قوانین را طوری تنظیم می کنند که 
رقیب خاصی برای شرکت خودروساز وجود نداشته باشد 
و این حذف رقیب به دو صورت ممنوعیت واردات و وضع 
قوانین محدودکننده ورود شرکت های تولیدکننده خارجی، 
ک اضافه کرد:  صورت می گیرد. مدیر گروه اقتصاد دانشگاه ارا
بر اساس قانون، هیچگاه ممنوعیت واردات برای خودرو 
نداریم بلکه بحث اساسی این است که تعرفه به چه صورت 
باشد؟ معمولا مجلس هرسال در این حوزه دخالت می کند و 

محدودیت هایی برای واردات خودرو مطرح می کند. 

بازارخودروتوسطسیاستگذاران حذفرقابتدر
کید کرد: هر شرکت تولیدکننده خارجی که بخواهد در  وی تا
داخل کشور در حوزه تولید خودرو یا قطعات آن سرمایه گذاری 
انجام دهد، باید حتما این کار را با همکاری یکی از شرکت های 
کتی انجام دهد و حداقل ۵۱ درصد  داخلی به صورت شرا
شرکتی که تاسیس می شود متعلق به خودروساز داخلی باشد. 
درخشانی ادامه داد: سیاست گذار عملا با این قوانین بازار را 
محدود کرده و رقابت را از بین می برد و در این شرایط لابی ایجاد 
می شود که منافع آن در نهایت به کسانی که در حوزه خودرو 
هستند رسیده و ضرر هم از جیب مردم پرداخت می شود. وی 
مهم ترین پیشنهاد در این حوزه را برداشتن ممنوعیت واردات 
گر ممنوعیت واردات نیز به صورت  دانست و گفت: حتی ا
قانونی برداشته شود نباید صرفا به این صورت باشد که واردات 
توسط تولیدکنندگان انجام شود بلکه هر شخصی که می تواند 
دلار را به صورت آزاد تامین کند باید بتواند واردات خودرو را 

انجام دهد و محدودیت در این حوزه نباشد. 

ناموفقبودنروشهایامتحانشدهفروشخودروگزارشمیدهد »آرمانملی«از

مجوزی برای بازار سیاه قانونی
تاری تا بازار سیاه حواله بازار آشفته خودرو از لا

ک با اشاره به  نایب رئیس اتحادیه املا
اینکه واحدهای ۲۵ متری، یک تهدید جدی 
برای بازار مسکن به شمار می رود، گفت: با 
ح، آینده روشنی در انتظار  اجرای این طر

قشر کرایه نشین نخواهد بود. 
بازار خرید و فروش مسکن در چند سال 
گذشته تورم بی سابقه ای را پشت سر گذاشته 
کنون مردم نه تنها قدرتی برای خرید  و ا
خانه ندارند بلکه تأمین هزینه های مربوط 
به اجاره بها نیز هر روز برای آنها سخت تر 
می شود. از سوی دیگر سازندگان مسکن 
گرفتار تورم مصالح ساختمانی، رشد  نیز 
قیمت زمین و بروکراسی پیچیده هستند. 
استان تهران جمعیت زیادی دارد که این 
کنار افزایش تورم این شهر را  شاخص در 
تبدیل به گران ترین شهر کشور کرده و وجود 
تقاضای زیاد برای مسکن، موجب ایجاد 
شگردهای زیادی برای ساخت آپارتمان 
شده است. با توجه به مشکلاتی که در بخش 
قیمت و تقاضای مسکن استان تهران وجود 
دارد طی سال های اخیر خبرهای زیادی 
ح  درباره ساخت خانه های ۲۵ متری مطر
شده است که همواره نیز از سوی مسئولان 
دولتی و نمایندگان مجلس تکذیب شده 
و متولیان بر عدم ارائه مجوز برای ساخت 
کید می کنند،. با این  چنین واحدهایی تا
تهران  مسکن  تعاونی های  اتحادیه  حال 
بدون توجه به مخالفت مسئولان امر، نسبت 
به ساخت این واحدها بدون اخذ مجوز 
سماجت دارد. همچنین از سوی دیگر در 
حالی که دولت سیزدهم در حال ساخت 
ح نهضت  چهار میلیون واحد مسکونی طر
ملی مسکن بود، ایده ساخت خانه های 

ح شد. البته ایده ساخت  ۲۵ متری نیز مطر
سوی  از  متری   ۲۵ آپارتمان های  میکرو 
اتحادیه تعاونی های عمرانی، راه به جایی 
نبرد و سال گذشته نظرات مخالف این طرح 
تا آنجا ادامه پیدا کرد که سرانجام وزارت راه 
و شهرسازی از اساس این خبر و اجرای این 
ح را تکذیب کرد اما با این حال به نظر  طر
ح  می رسد این تکذیبیه به معنای پایان طر
ساخت خانه های ۲۵ متری نبوده است. 
، پس از تکذیب های پی در  سال گذشته نیز
پی در راستای خبر ساخت واحدهای ۲۵ 
متری از سوی متولیان مربوطه و وزارت راه و 
شهرسازی، مدیرعامل اتحادیه تعاونی های 
عمرانی شهر تهران اعلام کرد: برای اجرای 
واحدهای ۲۵ متری از ابتکار مفهوم اقامت و 
سکونت استفاده کردیم، به عبارت دیگر در 
قالب هتل احداث خواهیم؛ به عبارت دیگر 
این واحدها از مجوز سکونت رسمی و قانونی 
برخوردار نیستند. در روزهای اخیر مجدداً 
خبر ساخت واحدهای ۲۵ متری در رسانه ها 
بازتاب یافت اما نکته اینجاست که مدیرکل 
راه و شهرسازی استان البرز به این اخبار 
کرد: »اخباری  کنش نشان داد و اعلام  وا
خانه های  ساخت  ح  طر اجرای  بر  مبنی 
کوچک با متراژ ۲۵ متر مربع که پیش از این 
نیز چندین بار مطرح شده به گوش می رسد 
که وزارت راه و شهرسازی و اداره کل مستقر 
در استان در این خصوص شفاف اظهار نظر 

کرده است.«
از  گونه مجوزی  کرد: »هیچ  کید  تا وی 
و  راه  کل  اداره  و  وزارتخانه  این  سوی 
شهرسازی برای ساخت مسکن هایی با متراژ 
۲۵ مترمربع در هیچ برهه زمانی صادر نشده 

و از این پس نیز صادر نخواهد شد و اجرای 
ج از ضوابط و چارچوب  چنین پروژه ای خار
قانون و اهداف وزارت راه و شهرسازی است؛ 
انسانی  کرامت  حفظ  مسکن  ساخت  در 
مردم به صورت ویژه مدنظر قرار دارد و تحت 
هیچ شرایطی از این رویکرد عقب نشینی 

نخواهیم کرد.«

تهدیدجدیبرایبازارمسکن
در این راستا، داوود بیگی نژاد نایب رئیس 
ک در گفت وگو با مهر با اشاره  اتحادیه املا
به اینکه ساخت و سکونت در واحدهای 
۲۵ متری مانعی بزرگ برای تشکیل کانون 
خانواده خواهد بود، گفت: دولت و متولیان 
سمت  به  باید  کشور  در  مسکن  ساخت 
و  کنند  حرکت  خانواده  تشکیل  افزایش 
 ، ساخت و عرضه واحدهای ۲۵ متری در بازار
یک تهدید جدی برای افزایش و جوانی 

جمعیت به شمار می رود. 
ک ادامه داد:  نایب رئیس اتحادیه املا
برای  تنها   ، متراژ کوچک  واحدهای  این 
خوابیدن به صورت شبانه است و امکاناتی 
برای تشکیل زندگی را فراهم نمی کند؛ از 
سوی دیگر با هیچکدام از معیار و فرهنگ 
ایرانی - اسلامی تطابق ندارد. باید نسبت به 
واحدهای کوچک متراژ تدابیر جدی شود تا 
این الگوی مصرفی عرضه بازار مسکن نشود. 
این مقام صنفی با اشاره به اینکه در ابتدا 
باید به صورت نمونه یک واحد ۲۵ متری به 
نمایش گذاشته شود، سپس در خصوص 
ساخت و عرضه آن در بازار از سوی مراجع 
کنون  مربوطه تصمیم گیری کرد، افزود: هم ا
ظرفیت قابل توجهی در بافت های فرسوده 

وجود دارد که تنها نیاز به نوسازی است و 
گر بخواهیم در جهت توسعه بازار مسکن  ا
حرکت کنیم باید از این موقعیت ها بهره مند 
شویم. وی تصریح کرد: ساخت واحدهای 
۲۵ متری نه تنها مردم را خانه دار نمی کند 
بلکه خانه را گران تر می کند؛ در واقع ساخت 
جذب  برای  کوچک  واحدهای  عرضه  و 
تورم  افزایش  موجب  خُرد،  سرمایه های 
مسکن خواهد شد، در نتیجه تنها عده ای در 

ساخت این واحدها سود می کنند. 
ساخت  و  عرضه  با  اد؛  بیگی نژ گفته  به 
واحدهای ۲۵ متری در بازار مسکن با شعار 
کاهش قیمت و خانه دار کردن مستأجران، 
بی شک آینده روشنی در انتظار قشر کرایه 

نشین نخواهد بود. 

تنهااتلافهزینهاست
۲۵ متری در  اجرا و عرضه مسکن های 
بازار مسکن، اقدام درستی نخواهد بود، 
زیرا بازار فعلی مسکن نیازی به خانه های 
۲۵ متری و سوئیت تک نفره ندارد. جامعه 
امروز متشکل از زوج های جوانی است که 
گر ملزومات یک  نیاز به مسکن دارند و ا
خانه از قبیل آشپزخانه و سرویس بهداشتی 
را از ۲۵ متر کم کنیم، تنها یک اتاق ۳ در ۳ 
کسی در  که به واقع  می ماند، ابعاد اتاقی 
آن نمی تواند زندگی کند.  بر اساس نظریه 
یک  آنکه  محض  به  مسکن،  بازار  فعالان 
کن شود، پشیمان  زوج در این واحدها سا
خواهد، زیرا واحد ۲۵ متری پاسخگوی نیاز 
تشکیل خانواده نخواهد بود، بدین ترتیب 
طرح ساخت خانه های ۲۵ متری تنها اتلاف 

هزینه، انرژی و زمان است. 

کاعلامکرد نایبرئیساتحادیهاملا

تهران نیازمند مسکن است نه هتل!

خبــــر
فاصله قیمت دلار نیمایی با بازار را کم می کنیم  

وزیر اقتصاد گفت: قیمت دلار نیما را بالا می بریم و دلار آزاد 
را هم کاهش می دهیم تا این دو نرخ به یکدیگر نزدیک شوند. 
عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی امروز در 
حاشیه همایش بانکداری اسلامی در جمع خبرنگاران درباره 
بازار ارز اظهار کرد: سیاست ما این است که نرخ ارز نیما به بازار 
آزاد نزدیک شود.  وی در پاسخ به این پرسش که دلار نیمایی 
را افزایش می دهید؟ افزود: هم دلار نیما را افزایش می دهیم 
کاهش می دهیم. همتی درباره وضعیت  خ بازار را  و هم نر
جاماندگان سهام عدالت هم گفت: انشاله پیگیری می کنیم. 
وی همچنین به موضوع انتصاب رئیس جدید بورس اشاره کرد 
و گفت: رئیس جدید سازمان بورس دیروز در جلسه شورای 

عالی بورس مشخص خواهد شد.


